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Abstract

The purpose of the study was to determine whether transcranial electromagnetic stimulation or low level laser therapy is more effective in trigeminal neuralgia of multiple sclerosis patients. Materials: Thirty Multiple sclerosis patients of both sex with age ranged from 40 to 60 years and mean age of (56.4±6.6) years were randomly participated and selected from Dental and Neurology outpatient clinics of King Khalid hospital, Najran University, King Dom of Saudi Arabia. Patients were randomly divided into two equal groups of 15. Laser group received a low level laser therapy, 830nm wave length, 10Hz and 15min duration, while Electromagnetic group received repetitive transcranial electromagnetic stimulation with frequency of 10 Hz, intensity of 50 mA and duration of 20 minutes. Patients were assessed pre and post treatment for degree of pain by Numerical Rating Scale, maximal oral mouth opening by Digital Calibrated caliper, masseter muscle tension by tensiometer and masseter & temporalis muscles Compound action potentials. Results showed statistical significant difference between both groups with best results to electromagnetic group. Conclusion: Repetitive transcranial electromagnetic stimulation is considered more safe & effective in reducing trigeminal pain, and  increasing maximum oral mouth opening than Low level laser. It is also with fewer side effects than drugs to improve many disorders in orofacial dysfunctions.
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المستخلص

الهدف من هذه الدراسة هو تقييم مدى تأثير التحفيز الكهرومغناطيسي متعدد التردد عبر الجمجمة والليزر منخفض الطاقة على تعديل الم العصب الخامس ، ولقد أجريت هذه الدراسة على 30 مريضاً من الرجال والسيدات، وتراوحت أعمارهم ما بين40عاماً وحتى60 عاماً، قسموا عشوائياً إلى مجموعتين متساويتين، بالنسبة للمجموعة الأولى فقد عولجت  بالليزر منخفض الطاقة 830 نانو ميتر للطول الموجى، شدة10 هرتز، لمدة 15 دقيقة ، أما المجموعة الثانية فقد عولجت بالمجال الكهرومغناطيسي تردد10هرتز وقوة المجال 50% لمدة 20 دقيقة وذلك على مدار ثمانية أسابيع ، ثلاث مرات أسبوعيا يوم بعد يوم، وتم إجراء القياسات الحيوية لجميع المرضى مثل ضغط الدم ودرجة الحرارة ومعدل ضربات القلب ومعدل التنفس لجميع المرضى ثلاثة مرات لكل مريض قبل، أثناء وبعد العلاج في كل جلسة.كما تم تقييم المرضى قبل وبعد العلاج عن طريق المقياس الرقمي المعدل لقياس درجة الألم،وجهاز المسطرة الرقمية المدرجة لقياس أقصى مدى لفتح الفم، وباستخدام جهاز رسم العضلات الكهربي وأيضا عن طريق جهاز قوة العضلات .وقد أوضحت نتائج المعالجة والتحليلات الإحصائية أن هناك تحسن إحصائي واضح ذو دلالة إحصائية في تقليص درجة الألم ، ونشاط العضلات ،وزيادة مدى فتح الفم  وزيادة قوة العضلات وكانت أفضل النتائج كانت لصالح المجموعة الثانية. مما سبق يتضح إحصائيا أن العلاج الكهرومغناطيسي بتردد 10هرتز وبنسبة 50% ولمدة 20 دقيقة في خلال ثمانية أسابيع تعتبر  من أفضل الطرق لتقليص الم العصب الخامس.
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